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Do Horního Sedla u Hrádku n.N., jednoho z míst nejvíce poškozených kalamitou, se dnes vydali
na obhlídku polomů Radim Zika, náměstek hejtmana pověřený vedením resortu rozvoje
venkova, zemědělství, životního prostředí a informatiky, spolu s Přemyslem Sobotkou,
předsedou Senátu Parlamentu České republiky a senátorem za Liberecko. V doprovodu Jiřího
Hokra, zástupce vedoucího Lesní správy Ještěd a Libora Dostála, zástupce ředitele Krajského
inspektorátu Lesů ČR Liberec se seznámili s rozsahem škod na lesních porostech.

V noci ze čtvrtka 18.1. na pátek 19.1. totiž došlo i v Libereckém kraji k rozsáhlému poškození
lesních porostů nebývale silným větrem. Podle čerstvých údajů padlo v kraji za oběť řádění
větru 280 tisíc m3 dřeva. Z uvedeného množství připadá zhruba polovina na Lesy ČR s.p., 50 tis.
m3 na Vojenské lesy v Mimoni, 30 tis m3 na Krkonošský národní park a zbytek na soukromé
vlastníky a obce.

 „Z hlediska lokalizace patří k nejpoškozenějším oblastem Semilsko a Českolipsko a dále část
Libereckého okresu na západ od Ještědu,“ uvedl Radim Zika.

 Uvedené množství přesahuje polovinu plánované roční těžby. Je to tak již druhá významná
kalamita v krátkém sledu. Minulou zimu došlo ke značnému poškození lesních porostů těžkým
sněhem. Současné škody jsou více soustředěny do starších porostů.

 Při obhlídce škod v terénu spolu zúčastnění hovořili o rozsahu škod v Libereckém kraji, kde byl
vládou vyhlášen až do 5. února stav nouze. Lesy ČR v kraji dosud napočítali 136 tis m3

poškozeného dřeva. Poškozeny byly zejména oblasti otevřené severozápadnímu větru, a to
především dospělé smrkové porosty. Částečně došlo ke zlomům, zejména u smrků napadených
hnilobou – zde dochází k největším ztrátám, protože je poškozena nejcennější část kmene a
částečně k vývratům – u vývratů může být problematické navrácení kořenového systému
s půdním balem do původní polohy.

 „Z ekonomického hlediska tu při likvidaci kalamity hrají negativní roli  zejména dva faktory, jednak
zvýšené náklady na zpracování kalamity v důsledku roztroušení hmoty a pak ztráta ceny dřeva z
důvodu mechanického poškození. V praxi to znamená, že těžaři budou mít větší náklady na
zpracování  dřeva, za něž dostanou méně zaplaceno,“ upřesnil Radim Zika.



 Dřevo musí být co nejdříve zpracováno, aby se technologicky neznehodnotilo a aby se předešlo
šíření podkorního hmyzu, kůrovců. Dle předpisů musí být polomy zpracovány do 31.5. běžného
roku. Stav přezimujícího kůrovce je 2,5x větší než obvykle díky horkému loňskému létu a
polomům z loňské zimy. Liberecký kraj je jedním z těch, ve kterých byl vyhlášen nouzový stav.
To napomůže rychlému zadání zakázek a zpracování kalamity.

 „Když si to člověk na vlastní oči prohlédne, do důsledku pochopí, co je to za katastrofu.  Já pevně
věřím, že vyhlášení stavu nouze pomůže tuto kalamitu zlikvidovat daleko rychleji. Na jednu stranu
jsem moc rád, že tento stav nouze byl i v Libereckém kraji vyhlášen, na druhou stranu ať se lyžaři
nebojí. Upravené běžecké tratě a sjezdovky byly od polomů očištěny přednostně a jsou nyní
bezpečné,“ dodal Přemysl Sobotka.

 Orkán Kyrill způsobil škody v celé Evropě.

„O české lesní dělníky je zájem v zahraničí, proto je třeba dát jim velmi brzy práci, i když je
problémem, že polomy jsou mnohdy plošně značně rozptýleny, což zvyšuje náročnost zpracování,“
upozornil náměstek hejtmana.


